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Budapest meleg gyógyforrásainak értéke és érdeke.
írta: Dr. PAPP FERENC.

Wert und Schulz der warmen Heilquellen von Buda
pest. v. Privatdocent. Dr. Ferenc Papp. In Gebiete Buda
pest quillen 116 warme Heilquellen empor. Die Gesamt
ergiebigkeit der Quellen erreicht täglich 56 Millionen Liter. 
Nach den Ergebnissen der Messungen nimmt die Ergiebig
keit der warmen Heilquellen in Budapest ab. Vom geolo
gischen Gesichtspunkt ist allbekannt, dass in der Umge
bung von Budapest die plioeänen, pleistocänen Kalktuff
ablagerungen und die aus heissen Quellen ausgeschiedenen 
Minerale, wie Aragonit, Pyrit, Barit, Fluorit usw. an hö
heren Stellen und in weit grösseren Raume vorhanden 
sind, als die gegenwertigen Quellen. Die Ergiebigkeits
messungen von 1860—70, 1925—27, 1935—46 und zuletzt 
die Daten der Quellcnforschungsabteilimg des Bäder- und 
Rheumaforschungsinstitutes zeigen auf eine ständige Er- 
gi ebi gke itsm i ndc run g. Verfasser weist darauf hin, dass 
noch viele Heilquellen unausgenüt zl: sind. Das Teufen 
neuerer Bohrungen ist schon deshalb als ganz überflüssig 
zu bezeichnen. Er schlägt eine vollständigere Ausnützung 
der zur Verfügung stehenden Quellen, die Erneuerung der 
Quellenfassungen und die Ausschaltung der Quellenflücht' 
linge vor.

ö rvendetes jelenség az, hogy m ost a hazai 
értékek kihasználására irányul a figyelem. 
Gondolatok, tervek  és m unkálatok egész sora 
igyekezik a m agyar élet feltételeit m inél bizto
sabb alapokra fektetni, illetve a meglevő ado tt
ságokat tovább fejleszteni.

Ezen felkarolt értékek között Budapest 
therm ális vizeinek felhasználása is ott szerepel. 
Abban, hogy ezt a nagy term észeti kincset fel 
kell m inél teljesebb m értékben használni, m in
denki egyetért, —  de hogy m ilyen m értékben 
lehet azokat kiaknázni, igénybe venni, e tekin

tetben az ellentétek nem csak az érdekeltek, 
hanem  a szakem berek között is nagyok. Az 
egyik nézet igazolására néhány bizonyítékot 
sorolnék fel, m indenekelőtt azonban néhány 
alapvető kérdést tisztáznék.

A vizek minősége között nagy különbség 
van, vannak közönséges hőfokú és összetételű 
vizek, vannak oldott sóalkatrészekben szegény 
közönséges melegvizek, vannak oldott sóalkat
részekben gazdag vizek =  ásványvizek és van
nak meleg ásványos gyógyvizek, am elyek leg
értékesebb képviselői a Budapesten feltörő 
források is. E különbségtétel elm életinek látszó 
m egállapításait egyszerűen lehet m agyarázni: 
vannak igen bő források, m elyek melegek és 
nem  ásványvizek és nem  is gyógyvizek, — 
ilyenek például a más szempontból páratlanul 
érdekes ta ta i források. V annak olyan forrás
vizek, m elyekben igen sok oldott alkatrész van 
és nem ásványvizek, még kevésbbé gyógyvizek: 
ilyenek például az ércbányák táróiból előtörő 
vizek.

Budapest terü letén  előtörő m elegforrások 
összetételük alapján ásványvizek és egyúttal 
gyógyvizek. M ár pedig, ha azok, akkor elsősor
ban magasabb rendeltetési céljuknak megfele
lően használják fel őket. Ezt az állítást is egy 
hasonlattal lehet alátám asztani. A m érnök az 
képzettségénél fogva szakember, de lényénél 
fogva ember: a helyes állam berendezés keretei 
között egy m érnök minél kiválóbb képzettségű, 
annál inkább indokolt, hogy szakm unkát vé
gezzen: ez közérdek, de ha jön egy zsarnok
rendszer, m int am ilyenre, sajnos, a közelm últ
ban voltak példák, akkor az élet irányítói a
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tervező asztalok, a laboratórium ok mellől el- 
toloncoltathatják a legkiválóbb szakem bereket 
ólombányákba m unkásoknak, vagy az u takra 
utcaseprőknek.

Minél értékesebb egy gyógyforrás, annál 
inkább rendeltetésének megfelelő célra kell 
felhasználni. Azok, akik Budapesten ipari cé
lokra óhajtják  feltárn i a gyógyforrások vizét 
és különböző tetszetős gazdasági szociális oko
kat akarnak  előtérbe helyezni, azok Budapest 
term észeti kincseit az ásványos meleg gyógy
forrásokat akaratlanul lefokozzák először gon
dolatban, tervben, ha pedig sikerül nekik meg
nyerni az állam hatalom  végrehajtó it — akkor 
a valóságban is és az ásványos gyógyvizeket 
közönséges melegvizzé fogják átalakítani.

A budapesti források legértékesebb gyógy- 
tényezői az illő alkatrészek. Ezek az illő a lkat
részek szivattyúzás esetében eltávoznak, el
vesznek m ielőtt a betegekhez ju to ttak  volna.

Már pedig m inél több fú rást létesítenek, 
annál előbb fog csökkenni a források vízének 
feltörő készsége. Egyetlen egy példa sem bizo
nyítja  azt, hogy a fúrások szám ának megnöve
lése esetében nőne az illető vidéken a vizek 
feltörő-készsége, az ellenkezőjére, hogy t. i. 
egy-egy vidéken a fúrások szám ának megnöve
lésével csökken a hidrosztatikai nyomás, arra 
számos példa van ép hazánkban.

A budapesti meleg gyógyforrások feltörési 
készsége szem látomást gyengül. Ezt geológiai 
adatok és közelm últbeli m érések tanúsítják. A 
pliocén- és pleisztocén-korban a Duna mai 
szintje felett 45—60— 140 m -rel magasabb 
szintben törtek  fel a források, am int a G ellért
hegy, Naphegy, Várhegy, Rózsadomb, A rany
hegy, stb. legmagasabb pontjain  m egtalálható 
forrásvizi m észkőlerakodások jelzik.

A közelm últnak is vannak bizonyítékai, 
így a Lukács-fürdő forrásbarlangjának a falán 
jól látni a jelenlegi víztükör felett több régi 
m agasabb vízállás nyom át. Teljesen hasonló 
régi vízállásnyomokat figyeltünk meg a Rudas- 
fürdő M átyás-forrásának hasadékában is. Mind 
a két helyen a történelm i m últban következett 
be az apadás. Egyébként néhány évre vissza
menő adatok is rendelkezésünkre állnak.

A  Lukács-fürdő Lukács-forrásának fel
törési magassága:

1936. augusztus, m ikor a Duna vízállása 
337 volt: 98 cm.

1941. nov. 9-én, m ikor a Duna vízállása 
340 volt: 94 cm.

Ez 4 cm csökkenés. Ebben az esetben nem 
szabad felejtenünk, hogy a legutóbbi 2 év csa
padékban igen gazdag volt s ha nem is szár
m aztatható m elegforrásaink vize közvetlenül, 
illetve kizárólag a csapadékból, mégis közve
te tt hatása kétségtelen, m ár pedig akkor ugyan
olyan Duna-vízállás m ellett a víz feltörési kész
ségnek inkább néhány centim éterrel m aga
sabbnak kellene lenni, nem  pedig alacsonyabb
nak, m int ahogy azt most észleltük.

Ennél komolyabb és eddig *az ellenkező 
állásponton levőktől meg nem  cáfolt tény az, 
hogy am int azt Tarics Sándor székesfővárosi 
m érnök gondos mérései kim utatták, az óbudai 
Árpád-forrás hozama 1939-ben az 1936. évi 
m érésekhez viszonyítva 23% -kal csökkent — 
jóllehet, 1939-es év csapadékban gazdagabb 
volt, m int 1936.

Más források is a közelmúltbeli apadást 
tanúsítják:

A Rudas-fürdőnek összhozama:
M olnár J. m érései szerint napi 988 m '
Pálfy M. „ „ „ 832 >>
saját 1936 „ „ ,, 792 >>
Körőssy L. 716 >)
A Szent Im re-fürdő napi összhozama:
M olnár J. szerint . . . . 1817 m3
Pálfy  M. szerint . . . . 892 >>
Körőssy L. szerint . . . . 803 1}

A G ellért-fürdő napi hozama:
Pálfy M. szerint . . . . 1893 m3
saját méréseim szerint (1936) 1783 lí
iff. Bányai János sz. (1940) 864 m 3
Szakái Pál szerint (1941) . . 784 >>

Császár-fürdő, Törökforrás:
Mádai L. szerint . 11.230 n r
saját m éréseim  sz. (1936) 7.852 >>

Ezek az adatok mind közelm últbeli csök
kenést jeleznek. A m éréseket Bélák Sándor és 
Vendl A ladár egyetem i tanárok  irányítása mel
lett a Reuma és Fürdőkutató  Intézet Forrásku
tató Osztálya hetenként végezzük és kész öröm
mel látjuk  a m érések pontosságát ellenőrizni 
óhajtókat.

A háborús nehézségek m iatt egy félévi ké
sedelem után ép e héten indulnak meg a Lu
kács- és Császár-fürdő állandó hozammérő m ű
szerei, melyek egész napon át m űködnek és 
jelzik a forráshozam  ingadozásait.

A források hozam -kérdésével kapcsolatban 
megemlítem, hogy vannak olyan gyógyforrá
saink, m elyeknek hozam át a m últbeli m érések 
alapján félreism erték. A Császár-fürdő terü le 
tén levő Szikla-forrás hozam át eddig 34.2 perc 
liter bőnek vették, 1941. szept. mérésem alap
ján annak hozama percenként 960 liter, tehát 
percenként 925 literre l több, m int am ennyinek 
gondolták. Ugyancsak a Császár-fürdő:

Szent Im re forrása 18 percliter helyett 
percenként 200 1.

Szent István-forrása 65 percliter helyett 
percenként 94 1.

N ádor-forrása 35.4 percliter helyett per
cenként 236 1.

Visszatérve a források hozamcsökkenésé
nek kérdésére term észetes, hogy a források ho
zam ánál kétségtelenül észlelhető csökkenés 
nem kizárólag az újonnan létesült forrásaink
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rovására írandó, így kétségtelen, hogy a forrás
járatok  eliszaposodása is okozhat csökkenést. 
Abban is m indenki egyetért, hogy a Duna m en
tén szökevényforrások feltörését meg kell aka
dályozni, m ert ezek is károsan hatnak, igaz, 
hogy ezek a m últban is megvoltak, de m ind
ezeket észlelve, a helyzet, az időpont jelenleg 
még sem alkalm as arra, hogy újabb kísérletek
kel kockára tegyék a meglévő gyógyforrásaink 
létét. Annál is inkább, m ert jelenlegi forrásaink 
vize egyáltalában nincs kihasználva. Ragad
junk ki erre csak néhány példát:

A Rudas-fürdő, Juventus-, A ttila-forrása 
kb. 30% -a van kihasználva, Tabánban 2 forrás 
vize egyáltalán (tehát 100°/o) nincs kihasználva, 
a Császár-fürdőben a forrásvizeknek 50°/o-os 
kihasználása, a K irály-fürdői legfeljebb 50°/o, 
a Lukács-fürdőben 3 forrás egyáltalában nincs 
kihasználva, a Városligetben a Zsigm ondy V il
mos híres I. sz. artézikút v ízét egyáltalában 
nem  használják fel, az új Szen t István-forrás 
vízének kb. 40°/o-át használják fel.

Ezek u tán  m éltán m erül fel a kérdés: sza- 
bad-e a főváros páratlan  értékű gyógyforrásait 
veszélyeztetni ú jabb fúrásokkal, m ikor a m eg
levőket sem használják fel. Vájjon helyén 
való-e a források védőterületét biztosító törvé
nyes rendelkezések érvényét hatály talanítani? 
Mikor á llítják  meg az ú jabb fúrásokat?

A budapesti gyógyforrások érdeke bizo
nyára az, hogy minél jobban m egism erjük sa
játságaikat, chemiai összetételüket, hozamuk 
változását és egyéb fizikai tulajdonságaikat,

gyógyhatásúkat; e gyógyforrások érdeke az, 
hogy a rossz foglalásokat ú jjá  építsük, az el
iszaposodott já ra ta ik a t kitisztítsuk, a szökevény 
forrásokat a Duna m entén elfojtsuk, a ki nem 
használt vizüket elsősorban gyógycélokra s ha 
van feleslegben, akkor ipari célokra is minél 
teljesebb m értékben felhasználják, ha kell akár 
kényszer alapján, de sem m iesetre sem lehet 
érdeke e forrásoknak az, hogy újabb és újabb 
fúrások létesítésével gyógytényezőiket tönkre
tegyük. Az európai állam okban törvényes ren 
delkezések biztosítják a gyógyforrásai védel
m ét és ezeket most érvényesíteni kellene, m ert 
kétségtelen, hogy az 1860-as évektől kezdve 
m ostanáig szám szerűen bebizonyítható m érték
ben csökken egyes budapesti gyógyforrások ho
zama és joggal mérlegelendő, hogy vájjon nem 
érkezett-e el az ideje annak, hogy a legutóbb 
létesített fúrásokat betöm jék, m ert hisz azok 
létesítését a hatóságok úgy engedélyezték, 
hogy „am ennyiben a meglévő források hoza
m ára károsan hatnak, akkor betöm endők!“ A 
nagy fáradsággal és költséggel m egalkotott fú
rások létére törn i m ost m ár ugyanúgy kár 
lenne, m int az összes meglevő többi gyógyfor
rást ú jak  létesítésével veszélyeztetni. A m ár 
m egalkotott új források m aradjanak, de ú jab 
bak életrehívásával ne sorvasszuk el, ne ront
suk el á meglevőket.

M inél nagyobb érték  valami, annál na
gyobb érdek fűződik ahhoz, hogy m egism erjük 
apró részleteiben és megvédj ük teljes egészé
ben.

------- ♦ —— -

A Képviselőház is foglalkozott tanszékeink hiányaival.
W älder Gyula  m űegyetem i tanár, ország- 

gyűlési képviselő, m int vezérszónok szólt hozzá 
a kultusztárca költségvetésének tárgyalásához. 
A rendkívül érdekes és m indenre kiterjedő 
hozzászólásból mi csak a reánk vonatkozó részt 
em eljük ki. W älder m egállapítja, hogy:

„a keleti és erdélyi részek visszatérésével 
egy sereg bányatelket és nagy erdőségeket 
kaptunk vissza. így m egnőtt a műegyetem  
bánya-, kohó- és erdőm érnöki karának je
lentősége. S ajnálatta l kell m egállapítani, 
hogy a kohógéptani, tüzeléstechnikai, 
anyagvizsgálati, fémtechnológiai, bánya- 
és kohógazdaságtani tanszékek, valam int 
az erdőhasználati tanszék rendes tanári ál
lás hiányában nincsenek rendes tanárral 
betöltve. A Bányászati Egyesület októberi 
közgyűlésén ezt a tény t erős k ritika  tá r 
gyává is tették; bányáink, olaj- és gázfor
rásaink korszerű feltárásától és művelésé
től, a vasgyártás m odern fejlődésétől függ 
jövőnk, közlekedésünk, forgalm unk és ipa
runk sorsa“ .

E súlyos megállapításokhoz nem kell meg
jegyzés. Rem éljük, hogy a szavak nem hang
zottak el hiába ugyanúgy, m int azok, am e
lyekkel W älder a gépész- és vegyészm ér
nökök tökéletes kiképzésének előfeltételei t e 
kintetében mondott. Kár, hogy lapunk nem  tud 
e rem ekbe készült felszólalással részletesebben 
foglalkozni, csak egy-két m om entum ot szakí
tunk ki e megállapításokból. A beszéd szerint 
az egyetem eken m indenütt helyhiány van. 
Budapesten az épületek széttoltsága következ
tében a hallgatók az ide-oda járással rengeteg 
időt veszítenek. A M űegyetem épületeinek ta 
tarozására fölvett 200.000 pengőt kevesli. M eg
állapítja  pl., hogy az ablakok Budapesten a 
M űegyetemen 33 év óta nem  voltak festve, 
pedig nyolc évenkint kellene azokat teljesen 
rendbehozni.

Arra is rám utat, hogy a soproni fakultás  
régi épületekben van elhelyezve és ott is új 
könyvtárra és laboratóriumokra volna szükség.

M int vérbeli építész kifogásolta, hogy kul
tuszm inisztérium unknak nincs megfelelő palo-


